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Szijjártó Péter: nem az ukrán elnök dönti el, hogy Magyarország viselkedése 

NATO-tagországként megfelelő-e 
2023. április 30. – MTI, Hvg.hu, ORIGO, Hirado.hu, HírTV, Mandiner, Demokrata 

A külgazdasági és külügyminiszter szerint "szerencsére" nem az ukrán elnök dönti el, hogy 

Magyarország viselkedése NATO-tagországként megfelelő-e. Szijjártó Péter ezt arra reagálva 

írta vasárnap a közösségi oldalán, hogy Volodimir Zelenszkij közölte: "Magyarország 

viselkedése NATO-tagországként nem megfelelő". A miniszter ezzel kapcsolatban azt írta: "ezt 

szerencsére nem ő dönti el". A magyar emberek már eddig is rendkívül magas árat fizettek az 

ukrajnai háborúért. Sok magyar ember - a kárpátaljai magyar közösség tagjai - halt már meg 

ebben a háborúban - hangsúlyozta a miniszter. Hozzátette, ha ez a nyilatkozat azt jelenti: az 

ukrán elnök tisztelettel megköszöni a magyaroknak, hogy "beengedtek és elláttak több mint 

egymillió menekültet Ukrajnából", és tisztelettel megköszöni, hogy "folyamatosan küldik a 

segélyeket", akkor "szívesen, és számíthatnak ránk a jövőben is" - írta Facebook-oldalán 

Szijjártó Péter. 

 

Ferenc pápa a határon túli magyarokért külön is imádkozik 
2023. április 28. – Mandiner, PannonRTV.com, Itthon.ma, MagyarNemzet 

Nem először fogalmazott meg fontos gondolatokat a Szentatya az idegen országba, kisebbségi 

létbe szorult magyar nemzetrészek kapcsán. „Szeretnélek biztosítani benneteket közelségemről 

és imáimról minden magyarért, külön is gondolva azokra, akik az anyaországon kívül élnek” – 

így hangzott Ferenc pápa mondata április 28-án a Karmelita kolostorban, beszéde végefelé. A 

római katolikus egyházfő nem először ismerte el a magyar nemzet egységét, de direkt módon 

valószínűleg először fogalmazta meg ezt így. Értelemszerűen a magyarság határon túli része 

felé tett legékesebb gesztus az erdélyi, csíksomlyói látogatás és szentmise volt; itt azonban csak 

annyit mondott – a nyilvánvalóan ezerszer átdolgozott, és mindenki érzékenységére szabott – 

homíliájában: „Ti minden évben, pünkösd szombatján elzarándokoltok ide, hogy eleget 

tegyetek őseitek fogadalmának, megerősödjetek az Istenbe vetett hitben és a Szűzanya iránti 

áhítatban” – ami értelemszerűen a szinte kizárólag magyar zarándokokra utalt, illetve, hogy 

„Az idei zarándoklat Erdély öröksége, azonban egyúttal tiszteletben tartja a román és a magyar 

vallási szokásokat is”. 

 

Újabb négy évre bizalmat szavazott Kelemen Hunornak az RMDSZ kongresszusa 
2023. április 29. – MTI, Hirado.hu, 24.hu, Hvg.hu, KrónikaOnline, Maszol, Székelyhon, 

3szek.ro, Index.hu 

- Újabb négy évig Kelemen Hunor vezeti a Romániai Magyar Demokrata Szövetséget 

(RMDSZ), miután a szervezet 16. tisztújító kongresszusa bizalmat szavazott neki szombaton 

Temesváron. A 660 érvényes szavazatból 653 "igen", 7 pedig "nem" szavazat volt, 665-en vettek 
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részt a voksoláson, miközben 835 küldöttnek igazolták a mandátumát - közölte a 

szavazóbizottság. Az RMDSZ elnöke köszönetet mondott a kongresszusnak "a bizalomért és a 

feladatért". Elmondta, hogy ezután nem marad más, mint folytatni a sok éve elkezdett munkát. 

"A mi szövetségünk eszköz a romániai magyarok kezében. Bízom benne, hogy együtt sikeressé 

tudjuk tenni a romániai, erdélyi magyar közösséget" - fogalmazott Kelemen Hunor 

köszönőbeszédében. A megválasztása utáni sajtótájékoztatón közölte: a következő évtizedben 

jó irányba fog változni a romániai valóság, és ő tapasztalt politikusként részt akar venni ebben 

a munkában, ezért vállalt újabb mandátumot 12 év elnökség után. Hangsúlyozta, hogy az 

erdélyi magyarság érdeke soha nem ellentétes a román többség érdekével, és ezt fontos 

felismerni. Úgy vélte, a következő időszak nem lesz könnyű, de az RMDSZ-es csapat tudja, hogy 

mit kell tenni, mi az irány, és ha követni tudja ezt utat, a következő időszakban is sikereket tud 

elérni. 

 

Szili Katalin: az európai mozgalom küzdelme a nemzeti régiók védelméért nem 

ért véget 
2023. április 30. – MTI, Hirado.hu, MagyarNemzet, HírTV, Origo,  Korkep.sk 

A nemzeti régiók védelméért indított polgári kezdeményezés tizedik évfordulójáról emlékezett 

meg Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a Miniszterelnökség nemzetpolitikai 

államtitkársága által az MTI-hez vasárnap eljuttatott közleményében. Szili Katalin azt írta: tíz 

évvel ezelőtt ezen a napon alakult meg Marosvásárhelyen a Székely Nemzeti Tanács 

kezdeményezésére hét európai ország képviseletében azon polgári bizottság, amely céljául 

tűzte ki, hogy elérje az európai jogszabályalkotást a régiók egyenlőségéért és a regionális 

kultúrák fenntarthatóságáért. Arra hívta fel a figyelmet, hogy az európai mozgalom a nemzeti 

régiók védelméért az elmúlt tíz évben "megvívta harcainak jelentős részét, köszönhetően a 

kitartó és szívós munkának és a legnagyobb fokú állhatatosságnak". Tette ezt úgy - folytatta -, 

hogy időközben a másik nagy nemzeti kisebbségvédelmi polgári kezdeményezést, a Minority 

SafePacket az Európai Bizottság az összes javaslatával együtt lesöpörte az asztalról, mondván, 

több mint egymillió európai polgár támogató aláírásának ügye egy adott problémakörrel 

kapcsolatosan már vagy megoldott vagy van hathatós stratégiája.

                  
RMDSZ-kongresszus - A román politikusok az együttműködés fontosságát 

hangoztatták 
2023. április 28. – MTI, Hargitanepe.ro, MagyarHírlap, KrónikaOnline, Maszol 

Bukaresti kormányzati partnerei és a román államfő az együttműködés fontosságát 

hangsúlyozó üzenetekkel üdvözölték pénteken Temesváron az RMDSZ 16. kongresszusát. 

Nicolae Ciuca miniszterelnök a stabilitás pólusának nevezte az RMDSZ-t, és politikusai 

professzionalizmusát méltatta. Szerinte a bukaresti koalíciós kormánynak azáltal sikerült 

minden korábbinál több külföldi befektetést behoznia az országba, illetve az eddigieknél 

nagyobb arányban lehívni az uniós támogatásokat, hogy a mértéktartás vezérelte, és kerülte a 
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szélsőségességet. "A politikusok közös felelőssége, hogy állást foglaljanak az etnikum, a 

gazdaság, az identitás, vagy a vallás terén megnyilvánuló szélsőségesség térnyerése ellen" - 

hangoztatta a liberális politikus. Bár kongresszusi üdvözletében Nicolae Ciuca nem tért ki arra, 

hogy az RMDSZ a koalíciós megállapodás által előírt, egy-két hónapon belül esedékes 

miniszterelnök-csere után is kormányon maradhat-e, érkezésekor, az újságírók erre vonatkozó 

kérdésére azt mondta: "koalíciós partnerek vagyunk". Marcel Ciolacu házelnök leszögezte: ma 

is korrekt döntésnek tartja, hogy a 2021-ben megalakult nagykoalícióba az RMDSZ-t és a (nem 

magyar) nemzeti kisebbségek frakcióját is bevonták. Kifejezte abbéli reményét, hogy folytatják 

a közös munkát, együtt viszik véghez az államapparátus tovább nem halogatható karcsúsítását. 

 

Gál Kinga: az RMDSZ komoly és megbízható szövetségese a magyar kormánynak 
2023. április 28. – MTI, Hirado.hu, Vajma.info, Bukarestiradio.ro, Magyarszo.rs 

A megfelelő határon túli magyar partnerek megléte alapvetően befolyásolja a magyar 

nemzetpolitika eredményességét, és az RMDSZ bizonyította, hogy komoly és megbízható 

szövetségese a magyar kormánynak - jelentette ki Gál Kinga, a Fidesz alelnöke az RMDSZ 16. 

tisztújító kongresszusán pénteken Temesváron. A kétnapos tisztújító közgyűlés 800 küldött és 

mintegy 150 meghívott részvételével, köszöntőbeszédekkel kezdődött el. Gál Kinga EP-

képviselő hangsúlyozta: az anyaország és kormánya erőforrásként, hídként tekint az erdélyi 

magyarságra, amely Magyarország és Románia jó kapcsolatának, együttműködésének záloga; 

közös érdek, hogy a román-magyar kapcsolatok minél gyümölcsözőbbek legyenek - mondta. 

Tolmácsolta a Fidesz és Orbán Viktor pártelnök üdvözletét az erdélyi magyaroknak, és 

megköszönte nekik, hogy tavaly áprilisban kiálltak a párt mellett. "Kolozsvári születésűként, 

székelyföldi felmenőkkel mögöttem, jól ismerem a kisebbségi lét valóságát, az erdélyi 

néplelket, amelyet a történelem megedzett, és amelynek alapvető jellemzője a tartás" - mondta 

Gál Kinga, aki szerint ez a tartás és az örökös optimizmus a rendszerváltás óta záloga az erdélyi 

magyarság megmaradásának. 

 

Illegális volt Tîrnoveanuék nagykárolyi demonstrációja, de efölött szemet huny a 

Krónikát támadó csendőrség 
2023. április 28. – Krónika 

A Mihai Tîrnoveanu vezette szélsőségesen nacionalista szervezet be nem jelentett, tehát 

törvénytelennek tekinthető utcai rendezvényével bánt kesztyűs kézzel a jó hírét a Krónikától 

féltő román csendőrség. Sem Mihai Tîrnoveanu, sem az általa vezetett Nemzet Útja (Calea 

Neamului) nevű szélsőségesen nacionalista szervezet nem jelentette be előre a nagykárolyi 

tüntetést, holott erre a hatályos törvények kötelezik. Kovács Jenő, a szatmári város 

polgármestere a Krónika megkeresésére elmondta, a városházán senki nem tett előzetes 

bejelentést, nem kért engedélyt a Kölcsey-szobor felavatása során rendezett demonstrációra. 

Más kérdés, hogy a demonstrációról előre tudni lehetett, hiszen a szélsőséges aktivista a 

szoboravatást megelőző napokban többször beharangozta közösségi oldalán, hogy 

Nagykárolyba megy tiltakozni Novák Katalin államfő jelenléte, továbbá a „magyar 

irredentizmus” ellen. 
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„Olümposszá” változik a kolozsvári Törökvágás: több mint 3000 egyetemista vesz 

részt a jövő heti KMDSZ-diáknapokon 
2023. április 28. – Krónika 

Több mint 3000 egyetemista vesz részt a Kolozsvári Magyar Diákszövetség (KMDSZ) május 3. 

és 7. között tartandó rendezvényén, a diáknapokon – közölte a szövetség. Az idei KMDSZ 

Diáknapok lenne a jubileumi, 30. kiadás, viszont a vírushelyzet miatt kimaradt két év miatt 28. 

alkalommal szervezik meg hagyományos keretek közt a Törökvágáson tartandó rendezvényt. 

A 3000 jelentkezőből 2220 aktív KMDSZ-tag, illetve 1000 szimpatizáns. A diáknapozó 

csapatokon kívül a szervezés iránt is nagy volt az érdeklődés, több mint 100 egyetemista 

dolgozik március óta azért, hogy május 3-7. között minden gördülékenyen működjön – 

olvasható a KMDSZ közleményében.  

 

A neamțiaké marad a Békás-szoros 
2023. április 28. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Ezentúl is Neamț megye közigazgatási területéhez tartozik majd a Békás-szoros, miután a 

Hargita megyei törvényszék csütörtökön elutasította Hargita Megye Tanácsának újabb 

keresetét a megyehatár módosítására vonatkozóan. Adrian Niță, Neamț megye prefektusa azt 

mondta, hogy már eleinte sem értette, hogy miért kellett ismét bíróságra vinni az ügyet, hiszen 

korábban már jogerős ítélet született a Békás-szoros kapcsán. „Amikor tavaly beidézték a 

Neamț megyei prefektúrát, kiderült, hogy ugyanarról a jegyzőkönyvről van szó, mely az 

1417/105/2011-es ügy tárgyát képezte, és amelyben a ploiești-i táblabíróság a 454/2020-as 

jogerős ítéletet hozta, elutasítva a dokumentum semmissé nyilvánítására irányuló kérést” – 

idézte a Rador a prefektust. Emlékezetes, hogy a megyehatár kapcsán a székelyföldiek 2019-

ben alapfokon pert nyertek, és Gyergyószentmiklóshoz csatolták a nagy idegenforgalmi 

vonzerővel bíró területet, de Neamț megye sikeresen fellebbezett a ploiești-i táblabíróságnál, 

amely visszaállította a moldvaiak számára előnyös megyehatárt. 

 

Temesvári kongresszus: szintet lépett az RMDSZ 
2023. április 28. – maszol.ro 

Temesváron tartja meg április 28–29-én 16. Kongresszusát a Romániai Magyar Demokrata 

Szövetség. Az RMDSZ legmagasabb szintű döntéshozó fórumának napirendjén a péntek 

délutáni hivatalos megnyitó, a meghívott politikai vezetők beszédei mellett szombaton 

tisztújítás és stratégiai dokumentumok elfogadása is szerepel. Az RMDSZ temesvári 

kongresszusára mintegy 800 küldöttet, 137 meghívottat várnak és közel száz főre tehető az 

eseményre regisztrált újságírók száma – tudatta a Maszol érdeklődésére Balázs Attila, az 

RMDSZ ügyvezető elnöke. A helyszínválasztás sem véletlen, hangsúlyozta a kongresszusi 

biztos: „Először szervezünk Temesváron kongresszust. Jelezni szeretnénk a bánsági 

szórványban élő magyar közösségnek, hogy a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

hangsúlyosan figyel a szórványmagyarság érdekeinek képviseletére, másrészt a Bánság 

fővárosa idén Európa Kulturális Fővárosainak egyike”. 
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https://kronikaonline.ro/szines/bolumposszar-valtozik-a-kolozsvari-torokvagas-tobb-mint-3000-egyetemista-vesz-reszt-a-jovo-heti-kmdsz-diaknapokon
https://kronikaonline.ro/szines/bolumposszar-valtozik-a-kolozsvari-torokvagas-tobb-mint-3000-egyetemista-vesz-reszt-a-jovo-heti-kmdsz-diaknapokon
https://kronikaonline.ro/szines/bolumposszar-valtozik-a-kolozsvari-torokvagas-tobb-mint-3000-egyetemista-vesz-reszt-a-jovo-heti-kmdsz-diaknapokon
https://maszol.ro/belfold/Megkezdodott-az-RMDSZ-temesvari-kongresszusa


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. május 2. 

 

 

 

Megkezdődött az RMDSZ-kongresszus második napja 
2023. április 28. – maszol.ro 

Megkezdődött az RMDSZ temesvári kongresszusának második munkanapja. Az RMDSZ 

legmagasabb szintű döntéshozó fórumának napirendjén a péntek délután a hivatalos 

megnyitó, illetve a meghívottak beszédei hangzottak, valamint átadták a Szíve helyén tulipán 

elnevezésű díjakat.  

 

RMDSZ: több mint 300 önkormányzati képviselővel tartottak országos 

önkormányzati konferenciát Temesváron 
2023. április 28. – Nyugati Jelen 

Országos önkormányzati konferencia előzte meg az RMDSZ 16. tisztújító kongresszusát 

Temesváron. Az RMDSZ-nek az önkormányzatokban van a legnagyobb ereje, ezért az Országos 

Önkormányzati Konferenciát köszöntő Kelemen Hunor szövetségi elnök, miniszterelnök-

helyettes arra kérte a közel 300 önkormányzati vezetőt, hogy folytassák a kormányzati 

konzultáción elkezdett párbeszédet a közösségükkel. Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy 

polgármestere, az Országos Önkormányzati Tanács elnöke a következő időszakban zajló 

erdélyi fejlesztésekről és felzárkózási lehetőségekről beszélt. Erdélyben az autópályák hossza 

jelenleg 630 km, emellett 114 km épül és 167 km előkészítés alatt áll. Gyorsforgalmi utak, 

terelőutak épülnek, 2,7 milliárd eurót fordítanak kórházfejlesztésre, ipari parkok épülnek, és 

mintegy 3000 bölcsődei hely jön létre a következő években. 

 

Markó Attila hazatért és megjelent az RMDSZ-kongresszuson 
2023. április 29. – maszol.ro 

Utolsó perében is felmentették Markó Attilát, az RMDSZ volt politikusát. Az eljárások idején 

Magyarországon tartózkodó politikus a hazatérésének hírét Facebook-bejegyzésben tette közzé 

a minap. Visszatérésére nem sokat kellett várni, péntek estére meg is érkezett Temesvárra. „A 

2014. november 20-a óta eltelt közel nyolc és fél év alatt öt vádemelés történt, ezek közül három 

perben felmentettek, kettőben az ügyészség ejtette a vádat. További 32 teljesen azonos 

kártérítési ügyben az ügyészség megszüntette az eljárást az első jogerős felmentés után. Itt ér 

véget ez a történet... Nagyon szépen köszönöm mindenkinek a támogatást, biztatást! 

Találkozunk Otthon!” – írta. Pénteken este Temesváron meg is jelent Markó Attila, aki 

csatlakozott az RMSZ 16. kongresszusára összegyűlt politikustársakhoz. 

 

Büntetőpanaszt tett, nem hagyja annyiban a Nagykárolyban történteket Árus 

Zsolt 
2023. április 28. – szekelyhon.ro 

Büntetőpanaszt tett a Székely Figyelő alapítvány a nagykárolyi Kölcsey-szobor avatási 

ünnepség megzavarói ellen és petícióban szólítja fel a botrányos eseményeket tettek nélkül 

elnéző csendőrséget és rendőrséget, hogy tegyék a dolgukat. A jogvédő szervezet szerint 
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felelősség terheli ellentüntetés résztvevőit és az efölött szemet hunyó hatóságokat is a 

történtekért. Az elmúlt napokban a történtekkel kapcsolatban tájékozódott a Székely Figyelő 

alapítvány, majd meg is tette a szükséges lépéseket, azért, hogy a nagykárolyi botrányos 

esemény felelősei büntetést kapjanak – mondta el Árus Zsolt, az alapítvány vezetője pénteki 

sajtótájékoztatóján. Megállapították, hogy a szoboravatás megzavarása egy nagykárolyi 

házaspártól indult. Hozzájuk csatlakozott több társával az Úzvölgyi eseményekből, illetve 

hasonló megmozdulásokról már jól ismert Mihai Tîrnoveanu (aki közben pártot alapított és 

annak felépítésén dolgozik). Szerinte a kezdeményezők számos ponton megszegték a 

gyülekezési törvény több cikkelyét, illetve majdnem minden ide vonatkozó előírást.  

 

Beperelheti a városháza a tanfelügyelőséget  
2023. április 28. – szekelyhon.ro 

A marosvásárhelyi városháza jogászai elemzik annak a lehetőségét, hogy a hivatal beperelje a 

Maros Megyei Tanfelügyelőséget, amiért az többedszerre sem engedélyezte a város és a helyi 

közösség különböző kéréseit, legutóbb a katolikus iskolával kapcsolatos kérését. A Székelyhon 

megkeresésére Soós Zoltán, Marosvásárhely polgármestere azt nyilatkozta, hogy a városháza 

jogászai elemzik a tanfelügyelőség perbe hívásának lehetőségét. „Amennyiben lehetséges, 

megtámadjuk a tanfelügyelőség döntését, hiszen a tanács által kért iskolahálózatot nem hagyta 

jóvá. Sajnálatos módon a tanfelügyelőség nem a város és a helyi közösség igényeit vette 

figyelembe, hanem egy politikai döntést hozott. A tanügyminisztérium is módosíthatja az 

iskolahálózatot, akár jóvá is hagyhatná a kért alegységet, de ez nem valószínű, mivel, mint már 

említettem, ez politikai döntés volt” – fejtette ki az ügy kapcsán Soós.  

 

Magyar kormánytámogatással újult meg a brassói ferences templom 

tetőszerkezete 
2023. április 28. – Krónika 

Befejeződtek a brassói ferences Szent János Római Katolikus Templom tetőszerkezeti javítási 

munkálatai – olvasható a templom Facebook-oldalán. Amint a bejegyzés részletezi, a 

műemléktemplom tetőszerkezete teljes körű felújításra szorult, mivel az az évek során nagy 

mértékben elavult, így sajnos már beáztak a falak, további károkat okozva az épület belsejében. 

„Saját anyagi forrásaink nem bizonyultak elegendőnek ehhez a munkálathoz, ezért igen 

hálásak vagyunk Magyarország Kormányának, Egyházi és Nemzetiségi Kapcsolatokért Felelős 

Államtitkárságának és a Bethlen Gábor Alapnak a támogatásukért” – szerepel a bejegyzésben. 

Amint az erdélyi ferencesek honlapján olvasható, a pályázat keretében 15 millió forintot ítéltek 

meg a támogatásra.  
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Csak román nyelvű tábla hirdeti Kolozsvár szívében a gyönyörűen felújított Hintz-

házban működő patikamúzeumot 
2023. április 28. – Krónika 

Felkerült a tábla a gyönyörűen felújított kolozsvári Hintz-ház oldalára: a felirat csak román 

nyelven szerepel rajta – tette szóvá Facebook-oldalán a nyelvi jogokért harcoló Muszáj-Musai 

civil akciócsoport. „Tényleg nem lehetett volna magyarul is?!Képzeljük csak el Kolozsvár 

központját a gyönyörűen felújított Hintz házzal, amely nem csak lábjegyzetben vállalja 

magyarságát, többnyelvűségét!” – olvasható a Muszáj-Musai bejegyzésében. A kincses város 

szívében álló Mauks-Hintz-házat a legtöbben az egykori Gyógyszerésztörténeti Múzeumként 

ismerik. A múzeum az Erdélyi Történeti Múzeum hatáskörébe tartozik. A Híd utca (Regele 

Ferdinand) felőli oldalán található egy szoborfülke, abban egy kerámiából készült Szent 

György-szobor védőüveg alatt: a szobor alatt magyar felirat olvasható. Tavaly év végén 

petárdával rongálták meg a védőüveget.  

 

Markó Attila: „Jó újra itthon lenni!” 
2023. április 29. – maszol.ro, Krónika 

„Jó újra itt lenni!” – kezdte beszédét a Magyarországról évek múltán újra hazatérő politikus, 

aki keserűn tette hozzá, az igazság kiderítéséhez 8 és fél évre volt szükség, mondta az RMDSZ 

temesvári kongresszusán felszólaló, előző este hazatért Markó Attila.  „Egy olyan rémálom ez, 

aminek valójában meg sem kellett volna történnie. Ez nem olyan, hogy az ember számol vele 

és tudja. hogy felelnie kell. Ennek meg sem kellett volna történnie” – mondta. Markó Attila 

elsősorban a feleségének mondott kösznetet az elmúlt években nyújtott támogatásért, de nem 

hagyta politikustársait sem. „Úgy álltak ki mellettem, hogy tudták, nem vagyok hibás” – 

mondta. „Igazság mindig van, de nem mindig szolgáltatják” – jelentette ki Markó Attila, majd 

hozzátette, a nyilvánosságtól elszokott, és most ismét reflektorfénybe kerülve csak úgy érzi: 

„ennek a szolgálatnak volt értelme”. 

 

Kelemen Hunor: azért indultam újra az elnökségért, mert a tapasztalatomat fel 

akartam használni a közösség érdekében 
2023. április 29. – maszol.ro 

Mindig a magyar közösség érdekeit helyeztük az első helyre, de ez sohasem lehet ellentétes a 

román többség érdekeivel – kezdte a kongresszus lezárását követő sajtótájékoztatóján 

Temesváron Kelemen Hunor, a Szövetség újraválasztott elnöke. A szövetségi elnök elsősorban 

megköszönte a sajtónak és munkatársainak, illetve a kongresszus részvevőinek a támogatását. 

Elárulta, azért vállalta az újabb mandátumot, mert az elmúlt 12 év RMDSZ-elnökként, illetve 

összességében az utóbbi 24–25 év a politikában olyan szakmai tudással vértezte fel, ami 

megadta azt a lehetőséget, hogy a következő 4 évben a tudását, tapasztalatait a közösség 

érdekében felhasználja. Úgy érzi, a szándéka mellett megvan hozzá az ereje is, hogy a következő 

időszakot a romániai magyar közösséget képviselő érdekvédelmi szövetség élén töltse. Közölte 

ugyanakkor, hogy elfogadták azokat a stratégiai dokumentumokat, „amelyek megszabják azt a 
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keretet, amelyek között cselekedni akarunk, és ha megmaradunk ezen az útin, akkor újabb 

sikerekről tudunk majd beszélni”. 

 

407 éve lett szabad királyi város Marosvásárhely  
2023. április 29. – szekelyhon.ro 

Virágkoszorúval tisztelegtek Bethlen Gábor erdélyi fejedelem szobra előtt Marosvásárhely 

központjában, megemlékezve arról, hogy 407 évvel ezelőtt szabad királyi városi rangra emelte 

a várost. Isten éltesse Marosvásárhelyt! – írta Soós Zoltán Marosvásárhely polgármestere 

Facebook-bejegyzésében, annak apropóján, hogy ezen a napon, 407 évvel ezelőtt, azaz 1616. 

április 29-én Bethlen Gábor, erdélyi fejedelem szabad királyi városi rangot adott a városnak. 

„Így bátran tekinthetjük a mai napot a modern Marosvásárhely születésnapjának” – 

fogalmazott a városvezető. Hozzátette, ez a kiváltság lehetővé tette, hogy város védőfalakat 

építsen, közigazgatásilag, pénzügyileg és jogilag önálló legyen. Az évforduló alkalmából 

megkoszorúzták a három évvel ezelőtt felavatott Bethlen Gábor-szobrot.  

 

Új programot és romaintegrációs nyilatkozatot fogadott el az RMDSZ 

kongresszusa 
2023. április 29. – MTI, Krónika, maszol.ro 

A 2023-2030-as időszak fő feladatait tartalmazó új pártprogramot és a romániai magyar 

romák integrációját támogató nyilatkozatot fogadott el egyhangúlag 16. kongresszusán 

szombaton az RMDSZ. A felzárkózás évtizede című politikai program kiegészíti a már meglévőt 

– mondta felvezetőjében Székely István ügyvezető alelnök; egyes fejezeteit a szövetség több 

vezető politikusa ismertette. A program preambuluma a nemzetpolitikai alapvetéseket 

tartalmazza, rámutatva arra, hogy a 2022-es romániai népszámlálás visszaigazolta: ,,az erdélyi 

magyar társadalom továbbra is számbelileg jelentős, kohéziójában erős közösség”. De a 

referendum rámutatott olyan területekre is, ahol feladat van, és ezek kiemelt figyelmet 

érdemelnek. Ezért újragondolják ,,az erdélyi magyar társadalom határait, prioritásait”. Kiemelt 

feladatként fogják kezelni a kapcsolattartást a közösség külföldön élő tagjaival, és olyan jövőt 

építenek, amelyben számítanak a tudásukra, tapasztalatukra. A dokumentum szerint ,,az 

erdélyi magyar társadalom befogadó”, mindenkinek otthona, aki valamilyen formában kötődik 

a közösséghez, így a többes identitásúaké, illetve azoké is, akik ,,már csak származástudat 

szempontjából kötődnek a magyarsághoz”. 

 

Dragoş Dragoman: Az ország területi- közigazgatási átszervezése nem kirakós 

játék, az etnikai tényező megkerülhetetlen 
2023. április 29. – maszol.ro 

Több akadálya is van, hogy az újra terítékre került területi- közigazgatási átszervezés 

megvalósuljon, véli Dragoş Dragoman politológus, a nagyszebeni Lucia Blaga Egyetem (USLB) 

oktatója, akinek többek között az etnikai viszonyok, a politikai földrajz a kutatási területe. A 

Maszol megkeresésére kifejtette, az etnikai tényező megkerülhetetlen egy új területi-
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közigazgatási berendezkedés kialakítása során, de a pártok között a hagyományos 

választókerületeik módosulása miatti villongások, a pártokon belül pedig a megyei vezetők 

rivalizálása hátráltatja a folyamatot. A szakértő ugyanakkor úgy véli, a Román Kereskedelmi 

és Ipar Kamara által javasolt, a megyék számát 41-ről 15-re csökkentő változat, fantazmagória, 

figyelmen kívül hagyja, hogy ezekben a megyékben emberek laknak, közösségekben élnek, 

saját nyelvük, történelmük, hagyományaik vannak. 

 

Tusnádfürdő egykori polgármestere is csatlakozott az új magyar párthoz 
2023. május 1. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Két taggal bővül a Magyar Polgári Erő (MPE) ügyvivő elnöksége – jelentette be hétfőn a 

márciusban bejegyzett politikai alakulat sajtóirodája. A közlemény értelmében Kulcsár-Terza 

József ügyvivő elnök felkérte Zazula Bélát partiumi ügyvivő alelnöknek. Zazula a Magyar 

Polgári Párt (MPP) országos etikai bizottságának elnöki tisztségét töltötte be korábban. A 

közlemény szerint székelyföldi ügyvivői feladatok ellátására Albert Tibor, Tusnádfürdő volt 

polgármestere kapott felkérést. A Tusnádfürdőt tizenkét éven át irányító Albert Tibor a 

legutóbbi, 2020–ban rendezett helyhatósági választáson az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) 

jelöltjeként próbált újrázni az üdülőváros élén, ám ez nem sikerült, mert alulmaradt a 

függetlenként indult Butyka Zsolttal szemben. A két korábbi polgári párti tisztségviselő 

elfogadta a megbízást, így az MPE ügyvivő elnöksége megkezdte munkáját.  

 
A Szövetséget nem az veri szét, aki bejön, hanem aki elhagyja! 
2023. április 28. – felvidek.ma, ma7.sk, Új Szó  

Április 27-én Komáromban ülésezett a Magyar Konzervatív Platform (MKP) Komáromi Járási 

Elnöksége, ahol előzetesen a járás helyi szervezeteivel egyeztetve egyhangúlag elfogadták a 

szeptemberi országos választásokra javasolt járási jelöltekkel, Gyimesi György személyével, 

jelölésével, illetve a magyar Szövetség járási elnöksége által javasolt jelöltállítási stratégiájával 

kapcsolatos határozatot. Az alábbiakban teljes terjedelmében közöljük a szerkesztőségünknek 

eljuttatott elfogadott határozat szövegét. Járásunk jelöltjei a Szövetség parlamenti 

jelöltlistájára ábécérendben a helyi szervezetektől és az elnökségtől beérkezett javaslatok 

alapján: Ágh László, Becse Norbert, Domin István, Gyarmati Tihamér, Iván Tamás, Kiss 

Márton, Králik Róbert, Nyul Gábor, Viola Miklós. Egy helyet fenntartunk olyan személy 

számára a Komáromi járásból, aki nem a pártunk tagja, de a nemzeti konzervatív vonalat 

képviseli. Ez irányban még zajlanak a megbeszélések. Komárom, mint a 2. legnagyobb 

magyarok által lakott járás a mai Szövetségnél szélesebb magyar egység megteremtése 

érdekében a járási kvótánkból egy képviselőjelölti helyet fenntart Gyimesi György parlamenti 

képviselő számára. A Komáromi járás elnöksége sajnálattal figyeli a Magyar Fórum 

közösségünket megosztani próbáló tevékenységét, és lesújtó a számunkra, hogy az egységes 

magyar érdekeket képviselő Szövetség helyett a szlovák mikropártokat választotta. Járásunk, 

ahogyan eddig is, továbbra is azt szorgalmazza, hogy a magyar Szövetség parlamenti listáján 
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mindenki kapjon helyet, aki azon indulni akar, legyen az nemzeti-konzervatív vagy neoliberális 

gondolkodású politikus. 

 

Szüntelen magyarellenesség? 
2023. április 28. – Őry Péter – ma7.sk  

Az elmúlt hetekben-hónapokban Szlovákiában ciklikus módon, újra meg újra megjelent a 

régebben hangosabb, ma csendesebb, de mindig lappangó hungarofóbia. Őszintén 

megmondom, hogy a politika genetikai melléktermékeként értékelt neonáciktól nem várnék 

mást, mint hogy ezt a lappangást megtartsák, de érdekes: mostanában valahogy pont ők a 

csendesebbek. Hangosabb lett viszont a „toleráns” réteg, mint pl. az agyamentebbnek tűnő 

külügyminiszterünk, Káčer, aki bármikor képes ordítva uszítani és határrevíziót vizionálni. A 

mondvacsinált toleránsok sorába préselte be magát a modernkori szlovákiai populizmus 

etalonja, Matovič is, aki bizony röpke tíz év alatt vált Orbán-ellenesből „magyarbaráttá”. Nem 

elfeledve, hogy mivel alapozta meg pártja létrejöttét, a napokban visszanyúlt az alapokhoz, és 

bizony ő is „magyarozva” hergelt egyet a szlovák többség nemzetébresztése érdekében. Nyilván 

ez csupán a jéghegy csúcsa, mert mint jeleztem, a lappangó hungarofóbia mélyen gyökerezik a 

szlovákiai többség gondolkodásában. 

 

Forró Krisztián: Kompromisszumokra és kölcsönös toleranciára van szükség 
2023. április 28. – ma7.sk  

Gyimesi György érkezése esetén komolyan felmerült, hogy a Híd platform vezető politikusai 

távoznak a Szövetségből. Hogyan őrizhető meg a párt egysége? Mit tehet elnökként ennek 

érdekében? – Forró Krisztiánt, a Szövetség országos elnökét kérdeztük. „Optimista vagyok, de 

van ok a realizmusra is. Egyre inkább megmutatkozik, milyen következményei vannak, hogy 

nincs szervezett magyar képviselet a parlamentben. Láthattuk, hogy a külügyminiszter 

nekirontott a magyaroknak, és azzal fenyegetett, hogy területi követelései lehetnek 

Magyarországnak Szlovákiával szemben. Az új közigazgatási reform tervezete pedig eltörölné 

a térképről a Galántai, a Vágsellyei és a Komáromi járást. Az a Matovič, aki annak idején még 

gesztusokat tett a magyarok felé, azzal riogat, hogy egy reggel arra ébredhet valaki, hogy 

Magyarország hadserege bevonult Szlovákiába. Történnek itt dolgok, és éppen ebben a 

kontextusban kell figyelnünk, milyen feladatok várnak ránk. A fő feladat jelen pillanatban az, 

hogy bővítsük azok körét, akiket meg tudunk szólítani. Ehhez arra van szükség, hogy az 

egységet, amelyet megteremtettünk, ha van rá mód, szélesítsük." – fogalmazott Forró.  

 

Egymást nem legyőzni, hanem meggyőzni kell! – ülésezett az MKP-platform 

Érsekújvári Járási Elnöksége 
2023. április 29. – ma7.sk  

Április 27-én Bényben ülésezett a Magyar Konzervatív Platform (MKP) kibővített Érsekújvári 

Járási Elnöksége, amelyen a járás helyi szervezeteivel egyhangúlag az alábbi határozatokat 
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fogadta el. Az MKP Platform kibővített Érsekújvári Járási Elnöksége elfogadhatatlannak, 

károsnak tartja, hogy a Magyar Fórum a Szövetség helyett szlovák mikropártokkal szövetkezve 

vesz részt a parlamenti választáson. Ellehetetlenítette, megakadályozta ezzel a közös magyar 

választási lista létrehozását, megbontotta a kialakulófélben lévő magyar egységet. Annál 

döbbenetesebb ez, hogy a Szövetséggel való szakítás mögött a fórumosok egyéni érdekei és 

ambíciói húzódnak meg. Hangsúlyozzuk, az MKP Platform beleegyezett a párt átnevezésébe is, 

ahogy azt a Híd Platform és a Fórum kérte. Elfogadta, hogy a Magyar Fórum jelöltjei rajta 

legyenek a Szövetség parlamenti választási listáján. A megegyezés mégis megbukott, mert 

Simon Zsolt több helyet kért a választási listán, mint amennyit a Híd és az Összefogás vállalása 

szerint fel tudott kínálni. Meggyőződésünk, hogy legfontosabb előfeltétele a magyar képviselet 

bejutásának a pozsonyi parlamentbe az egységes magyar jelöltlista, mely nem osztja meg a 

felvidéki magyarságot. Ezen a közös listán helye van Forró Krisztiánnak, Sólymos Lászlónak, 

Mózes Szabolcsnak, ugyanígy a három platform elnökének, de Gyimesi Györgynek és Simon 

Zsoltnak is, továbbá más, a felvidéki magyarság ügye iránt elkötelezett személyiségeknek. 

 

Gömör felelőségteljes cselekvésre szólít fel – megvannak a Rimaszombati járás 

MKP platformjának jelöltjei 
2023. április 29. – ma7.sk, bumm.sk, felvidek.ma  

Rimaszombatban is megválasztották a járás MKP platformjának jelöltjeit a parlamenti listára. 

Reagáltak az aktuális kérdésekre, s határozatot fogadtak el a Szövetség egységének megőrzése 

érdekében. S nem utolsó sorban jubilánsokat is köszöntöttek. Radnóti Miklós Nem tudhatom 

című versének soraival köszöntötte Pósa Dénes, az MKP platform rimaszombati járási elnöke 

a kibővített járási elnökség ülésén 2023. április 28-án Rimaszombatban, a Magyar Közösségi 

Házban a jubilánsokat. A jövő nemzedékének mindig példaképekre van szükségük. Nagy előny 

az, ha ezeket a példaértékű embereket mindenki a saját régiójában találja meg – mondta Pósa 

Dénes. Bán Zoltánt hetvenedik, a betegszabadságát töltő Agócs Gyulát hatvanadik 

születésnapja alkalmából, a gömöri magyar közösség érdekében kifejtett fáradhatatlan 

munkája elismerése jeléül emléklappal jutalmazták, utalva a két regionális politikus cselekvő 

munkájára az eltelt időszakban. 

 

Visszatért a kísérletező Garamvölgyi Színpad 
2023. április 29. – ma7.sk  

A lévai kultúrotthon mellett működő Garamvölgyi Színpad három év után újra fellépett. 2023. 

április 19-én a lévai Junior kultúrotthonban több mint 150 érdeklődő előtt Oscar Wilde 

Bunbury, avagy hazudj igazat! című komédiáját adták elő. A lévai társulatnak legutóbb 2018 

októberében volt bemutatója; akkor a kötöttségek nélküli szabad élethez vonzódó, házasodni 

gyáva Iván Kuzmics történetével, a Ház-Tűz-Néző című Gogol-művel álltak színpadra. A 

koronavírus-járvány okozta kényszerszünetet követően 2022 februárjában kezdtek el újra 

próbálni. Az előadásban feltűnt Scheffer Ádám, Tuček Dani, Szabó Csilla, Komáromi Eni, 

Halász Erzsi, Halász Gyula, Tuček Viktor, Tuček Dániel és a rendező, Tuček Erika, továbbá 
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közreműködőként Horváth Klára és Balla Dávid is. Legközelebb április 29-én, Nagycsalomján 

lépnek színpadra a darabbal, de biztosak lehetünk benne, hogy a régió más színpadain is 

viszontláthatjuk Oscar Wilde komédiáját a lévai társulat feldolgozásában. 

 

Új óvoda épül Nemesradnóton 
2023. április 30. – ma7.sk  

Nagy szükség van az óvodai férőhelyekre Nemesradnóton, ezért a falu önkormányzata 

nekilátott egy új óvoda felépítéséhez. A Rimaszombati járásban található település lakossága 

húsz év alatt több mint harmadával 640 főről 990-re nőtt, ami indokolttá teszi az óvodai és 

iskolai férőhelyek növelését. A helyi alapiskola több osztályteremmel történő kibővítése után a 

faluvezetés figyelme az óvoda fejlesztésére irányult. Arra jutottak, hogy a jelenlegi óvodaépület 

elavult, s a helyhiány miatt a befogadóképességét sem lehetséges megemelni. Mivel a 

demográfiai adatok a zömében roma lakosság további gyarapodását vetítik előre, ezért új óvoda 

felépítése mellett döntöttek.  Bari Aladár, Nemesradnót polgármestere elmondta, hogy a 

meglévő óvoda évek óta maximális kapacitással működik. Húsz gyermeknél többet nem tudnak 

fogadni, így ebben a tanévben is egy tucatnyi kérelmet vissza kellett utasítaniuk. A 

polgármester szerint ráadásul a következő tanévben ismét több mint 30 gyermek lépne be az 

óvodába csak az iskolakezdés előtt álló, 5-6 éves korosztályból. Ehhez még jönnének további 

gyerekek a közeli Balogújfalu és Zsíp községből, ahol nem működik ilyen intézmény. A hosszú 

távú cél viszont az, hogy a gyerkőcök már három- éves koruktól járjanak óvodába, s ezáltal több 

idejük legyen felkészülni az iskolára. 

 

Felújítják az Ipolysági Városi Könyvtár épületét 
2023. május 1. – ma7.sk 

Hamarosan kezdetét veheti az Ipolysági Városi Könyvtár épületének teljes felújítása. Mivel a 

könyveket ideiglenesen egy másik épületbe kell áthelyezni, az intézmény 2023. március 20-

ától zárva van. Amint azt Nagy Tímeától, Ipolyság város alpolgármesterétől megtudtuk, a 

könyvtár évek óta elég mostoha körülmények között működik: az épület nehezen 

megközelíthető, kicsi, szűkösek a terek, a könyvállomány viszont folyamatosan növekszik: „Az 

előző városvezetéstől »örököltünk« egy nyertes pályázatot, amely az épület 

energiaintenzitásának csökkentésére lett kidolgozva, a könyvtár épületének teljes 

szigetelésével, nyílászárók cseréjével stb. Eleinte gondolkodtunk azon, hogy átvegyük-e ezt a 

pályázatot, mert lesz ugyan a városnak egy felújított épülete, de a könyvtár gondja nem oldódik 

meg: a terek nem lesznek nagyobbak és nem fog több könyv elférni az épületben. Sőt, mi a 

városi könyvtárat egy másik helyszínen szeretnénk majd működtetni, a Bartók Béla Művelődési 

Központ szerves részeként.” Hosszas mérlegelés után végül úgy döntöttek, átvállalják a 

pályázatot, de új közbeszerzést hirdettek meg, mert a munkálatok körül tisztázatlan kérdéseket 

véltek felfedezni. Nagy Tímea szerint például senki nem foglalkozott azzal a kérdéssel, hogy mi 

lesz a könyvtárral, amíg zajlanak a munkálatok, s mi lesz a könyvtári alkalmazottakkal, ha a 

könyvtár egy évre bezár. 
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Nem csak egy papot veszítenek el az érsekújvári magyarok, Cirill atya több annál 
2023. május 1. – ma7.sk 

Érsekújvárban szélviharként söpört végig múlt héten a hír, hogy a Szentendréről hetente 

magyar híveihez ingázó ferences pap és gimnáziumi tanár május végén kénytelen elhagyni a 

várost. A szlovák ferences rendtartomány ugyanis visszavonta Kovalcsik Zoltán Cirill atya 

érsekújvári lelkipásztori megbízását, amit szomorúan az atya személyesen közölt a ferences 

templom magyar közösségének honlapján. Amit tehát nem tudott sem a covidjárvány, sem az 

atya egészségében bekövetkezett változás elérni, azt Masseo Patrik Golha rendfőnök egy 

tollvonással elintézett. A járvány ideje alatt Cirill atya ugyanis online formában Szentendréről 

tartotta a kapcsolatot az érsekújvári magyar hívőkkel, onnan közvetítette miséit. A hívők 

önkéntes formában segítséget nyújtottak neki. Egy 25 főből álló csapat felváltva jár érte 

személygépkocsival pénteken vagy szombaton Szentendrére, és utaztatja vissza vasárnap 

Érsekújvárból. Cirill atya lelki ereje összefogásra buzdította az érsekújvári magyarokat! 

 

Galánta és a cigányság 
2023. május 1. – ma7.sk 

A muzsikusnak dalból van a lelke! Hát még a híres galántai cigány muzsikusoknak, akikről még 

a bécsi császári udvarban is ódákat zengtek a régmúlt századokban. Galánta cigánysága a 18. 

században élte fénykorát, amikor még az Esterházy grófok is oltalmat hirdettek a különleges 

kultúrával és zenei tehetséggel megáldott cigányság felett. A Galántai Honismereti Múzeum 

Lámpafénynél című előadássorozata részeként adott elő a vágsellyei levéltár egykori igazgatója, 

Novák Veronika, Galánta és a romák címmel. A rendezvény társszervezője a Pro Renovatione 

polgári társulás már harminc éve szervezi a regionális történelemmel kapcsolatos előadásokat. 

A társulás igazgatója, a műemlékvédő történész, Pekarovics György hangsúlyozta, a galántai 

cigányság mindig is magyar volt, ezért is volt hatással a mátyusföldi magyarság arculatára.  

 

Az Összetartozás emlékműve Alsóbodokon 
2023. május 1. – ma7.sk 

Amikor a magyar országgyűlés 1896-ban arról döntött, hogy a honfoglalás emlékére az 

országban hét emlékművet emelnek, nem sejthették, hogy milyen tragikus sorsa lesz pár 

évtizeddel később ezeknek az emlékműveknek. A Nyitra fölötti Zobor-hegyen felállított magas, 

csúcsos gránit obeliszk, a négy égtáj felé tájolt leeresztett szárnyú turulmadárral sem kerülhette 

el sorsát. 1921-ben a cseh légiósok dinamittal felrobbantották, csak a talapzata maradt meg, 

amelyről persze a bronz államcímert és a 896–1896 feliratot verték le.A szombathelyi Bolyai 

János Gyakorló Általános Iskola és Gimnázium és az alsóbodoki magán szakközépiskola 

összefogásából azonban sikerült a milleniumi emlékmű egy részének életre keltése, és a 

Paulisz-rancson való felállítása. Erről a talapzaton található emléktábla így tudósít: Az 1896-

ban felállított és 1921-ben felrobbantott Zobor-hegyi milleniumi emlékmű turulmadarának 
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hasonmása. Az eredeti darabok fölhasználásával készült alkotás a szombathelyi és a zoborlaji 

magyarok összefogásának eredménye.  

 

Új megbízott igazgatója van a rimaszombati kultúrháznak 
2023. május 1. – felvidek.ma  

Rimaszombatban Habán Szilvia lett a Városi Művelődési Központ új igazgatója. A 

rimaszombati Városi Művelődési Központnak márciustól nem volt igazgatója. A pozíciót 2015-

től Milana Jutková töltötte be, de ő február végén lemondott. Tatiana Koniarovát, az intézmény 

munkatársát bízták meg az ideiglenes vezetéssel. Május elsejével pedig a versenypályázat 

nyertesét, Habán Szilviát bízta meg a polgármester az igazgatói poszttal. 

A nyilvánosan meghirdetett versenypályázatra öten jelentkeztek. A bizottság két személyt 

kizárt, mivel nem feleltek meg a feltételeknek, három jelöltet pedig meghallgatott. A bizottságot 

Szántó István, Halász Attila, Anna Šimková, Regina Špitálová és Vaš Vilmos alkották. „A három 

jelölt közül magasan a legjobb Habán Szilvia volt” – nyilatkozta a Felvidék.ma-nak Halász 

Attila alpolgármester. Kifejtette, határozott, diplomatikus megjelenésű, fiatal hölgyet fogadtak, 

aki a kultúrában otthon van. 

             
Népszámlálási adatok: Szabadkán most először a szerbek vannak relatív 

többségben 
2023. április 30. –Vajma.info 

Szabadka történetében először a szerbek a legnagyobb lélekszámú népcsoport a városban, 

derült ki a tavalyi népszámlálás most közzétett adataiból, írja a Subotica.com. Szabadka 

lakosainak a száma 123.252 fő, amelyből 38.174 a szerb és csak 37.200 a magyar. 2011-hez 

viszonyítva 13.269 magyarral van kevesebb. A horvátok és bunyevácok száma is csökkent: 

10.431 ember vallotta most magát horvátnak, míg 2011-ben 14.151. A bunyevácok 9.060-an 

vannak, ami 4.500 fős csökkenést jelent az előző összeíráshoz viszonyítva. Szabadkán él 

továbbá 3.432 roma, 2.187 jugoszláv. 13.380 ember nem akart nyilatkozni nemzeti 

hovatartozásáról, 5.901-en pedig tréfára vették a dolgot, s azt írták be, hogy földönkívüliek, 

hobbitok stb. Sava Stambolić , az Arsenije Čarnojević Egyesület képviseletében azt mondta, 

hogy az adatokból kitűnik, hogy Szabadka az maradt, ami évszázadokon át is volt, többségében 

szláv város. 59.852 polgár származása és nyelvének alapja azonos. Egy másik jellegzetesség 

ugyanakkor az, hogy vallásában a város többségében római katolikus. 

 

Kishegyesen jártak az MNT képviselői 
2023. április 29. – Vajma.info 

A Magyar Nemzeti Tanács képviselői pénteken Kishegyesen jártak. Az oktatási intézmények 

támogatása mellett a művelődési és kulturális területeken történő beruházásokról is szó esett 

az egyeztetésen. Fremond Árpád, az MNT elnöke, Sárközi István, az MNT Végrehajtó 
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Bizottságának elnöke és Hajvert Ákos tanácstag az egyeztetést követően megtekintették a 

felújítás alatt álló egykori szövetkezeti otthont, ami kulturális központtá alakul és a könyvtár is 

ide költözik majd át. A kishegyesi oktatás területén is folyamatosak a beruházások. Az 

önkormányzat folyamatosan pályázik is az eszközökre, többek között a Magyar Nemzeti 

Tanácsnál, illetve annak közvetítésével is. Juhász Bálint, a községi képviselő-testület elnöke, 

Sándor István alpolgármester és Szitás Angéla, a közigazgatás osztályvezetője vett részt a 

megbeszéléseken. Elhangzott, hogy a kishegyesi könyvtár alapítói dokumentumait is a 

törvénnyel összhangba fogják megváltoztatni. 

 

Egymást bátorítani és összefogni 
2023. április 29. – Magyarszo.rs 

Magyarország és Szerbia gazdasági vegyesbizottsági ülést, majd kormányzati csúcstalálkozót is 

tart az idén, együttműködése emelt szintre lép. Ebben hangsúlyosabb lesz a biztonságuk 

erősítése, a terrorizmus elleni fellépés, az energiabiztonság, Szerbia EU-csatlakozási 

támogatása, kapcsolódó gazdasági szerkezetváltása, a jobb közlekedési összeköttetések és az 

üzleti partnerségek erősítése – tudtuk meg Magyarország nemrégiben kinevezett belgrádi 

nagykövetétől. Magyar József jól ismeri a balkáni országokat, hiszen szerb, macedón, bosznia-

hercegovinai, szlovén és horvát referensként kezdte külügyi pályafutását, majd Eszéken 

főkonzul, 2015 és 2020 között Magyarország zágrábi nagykövete volt. Belgrádi kinevezését 

megelőzően 2020-tól 2022-ig az európai kapcsolatokért felelős helyettes államtitkárként 

dolgozott a Külgazdasági és Külügyminisztériumban. Beszélgetésünk során az aktuális 

politikai és gazdasági események mellett, többek között kitértünk arra is, hogy mi köti őt a 

Balkánhoz. 

         
Ukrajnai háború - ORFK: csaknem tizenháromezren érkeztek Ukrajnából hétfőn 
2023. május 2. – MTI, Hirado.hu, Webradio.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 4928-an léptek be Magyarországra hétfőn, a román-magyar 

határszakaszon belépők közül pedig 7918-an nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából érkeztek - 

tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) kedden az MTI-t. A beléptetettek közül 

a rendőrség 73 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító igazolást, amely 30 napig 

érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos Idegenrendészeti Főigazgatóság 

tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges okmányok beszerzéséért - áll a 

közleményben. Vonattal 25 ember - köztük 9 gyermek - érkezett Budapestre az ukrajnai háború 

elől menekülve - tudatta az ORFK. A Budapesti Rendőr-főkapitányság a police.hu oldalon azt 

közölte, hogy a Készenléti Rendőrséggel segíti az Ukrajnából vonattal érkező menekülteket. A 

feladatokban támogatást nyújt a Budapesti Polgárőr Szövetség is. 
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Közel 14 millió forint értékű orvosi eszközöket kapott Magyarországról a 

beregszászi kórház szülészeti osztálya 
2023. május 1. – Karpat.in.ua 

Április 28-án újabb segélyszállítmányt juttatott célba a Várda Hagyományőrző Kulturális 

Egyesület és a Magyar Szülésznők Egyesülete. A mintegy 14 millió forint értékű orvosi 

eszközöket tartalmazó adományt ezúttal a Beregszászi Linner Bertalan Központi Járási Kórház 

Szülészeti Osztálya kapta. Erdélyi Tetyjana, a Várda Hagyományőrző Kulturális Egyesület 

elnöke, a kisvárdai Szent Damján Görögkatolikus Kórház szülész-nőgyógyásza elmondta: 

beregszászi születésű orvosként számára egyértelmű volt, hogy a helyi kórház szülészetét 

igyekeznek támogatni, s teszik ezt immár több mint egy éve folyamatosan. „Nem először 

vagyunk itt, több mint egy éve járunk Kárpátaljára és Ukrajna távolabbi régióiba. Örülünk, 

hogy már negyedik alkalommal látogatunk el az újszülött osztályra” – fogalmazott. 

 

Újabb segélyt juttat el Kárpátaljára a Magyar Amerikai Koalíció 
2023. április 29. – MTI, Index.hu, Atv.hu. MagyarHírlap, Karpathir.com 

Ötezer dollár (mintegy 1,7 millió forint) segélyt juttat a Kárpátaljai Magyar Kulturális 

Szövetségnek (KMKSZ) az ott élő magyarok egészségügyi ellátásának támogatására a Magyar 

Amerikai Koalíció - közölte a washingtoni székhelyű szervezet helyi idő szerint pénteken. Az 

amerikai magyar diaszpóraszervezet a súlyosan beteg, illetve fogyatékossággal élő kárpátaljai 

magyarok számára indított programot segíti az összeggel - derül ki a közleményből, amely 

szerint a támogatással a KMKSZ közelmúltban indított programjához járulnak hozzá, ami a 

műtéti beavatkozás előtt álló, vagy abból lábadozó, tartós ellátásra szoruló betegeket segíti a 

kárpátaljai magyarok körében. A Magyar Amerikai Koalíció 2022. február 26. óta több mint 

115 ezer dollár (mintegy 40 millió forint) értékű humanitárius segélyt juttatott el a háború által 

érintettek és a harcok elől menekülők számára - közölte a szervezet, jelezve azt is: tovább 

folytatják segélyek és adományok gyűjtését a háborús menekültek számára. 

 

Kárpátaljai fiatalok is csatlakoztak a TeSzedd! Hulladékgyűjtő mozgalomhoz 
2023. május 1. – Karpat.in.ua 

Zsákokkal és kesztyűkkel felszerelkezett fiatalok gyülekeztek Beregszász belvárosában, a Vérke 

partján. Ők a Beregszászi Mathias Corvinus Collegium diákjai, akik idén is csatlakoztak a 

TeSzedd! önkéntes hulladékgyűjtő mozgalomhoz. A 11-ik alkalommal megtartott 

rendezvénysorozat elősegítheti, hogy egyre többekben kialakuljon és megerősödjön az igény a 

környezete tisztaságára, illetve egyre többen felhagyjanak a szemetelés gyakorlatával, ami 

káros hatással van a környezetünkre. A fiatalok úgy döntöttek, hogy idén a várost kettészelő 

Vérke patak környezetét tisztítják meg a szeméttől. Ha a jövőben mindenki az erre kijelölt 

helyeken fogja tárolni a hulladékot, akkor nem lesz szükség szemétszedési akciókat sem 

tartani, és így biztosítva lesz a tiszta és élhető környezet a jelen és a jövő generációi számára. 

Ezt a Környezettudatosság és természetvédelem című kurzusokon tanulják a gyerekek. 
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Tulipános Hangszeres és Oktatói Napok a Tulipán Tanodában 
2023. április 30. – karpatalja.ma, karpat.in.ua 

Két napos Tulipános Hangszeres és Oktatói Napokat szervezett a Tulipán Tanoda Magyar 

Népművészeti Iskola. A képzésnek a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola adott 

otthont. A rendezvény nyitóprodukciójaként Bartók Béla népdalgyűjteményéből az Elindultam 

szép hazámbul című népdal csendült fel a Tulipán Tanoda és a Beregszászi Kodály Zoltán 

Művészeti Iskola oktatói előadásában. Kepics Andzselika, a Tulipán Tanoda igazgatója 

felszólalásában elmondta, a program célja a magyar népzene és a kézművesség népszerűsítése 

Kárpátalján, valamint lehetőség biztosítása a tanoda pedagógusai számára a szakmai 

továbbképzésre. 

 

Gyermek gyászcsoportvezetők képzése Beregszászban 
2023. május 1. – karpatalja.ma, karpataljalap.net, karpat.in.ua 

Gyermekek gyászfeldolgozását segítő csoportok vezetőinek képzésére került sor 

Beregszászban, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán április 27–28-án. A 

tanfolyamon tizenhét kárpátaljai mentálhigiénés segítő szakember és szakemberjelölt – a 

Károli Gáspár Református Egyetem beregszászi kihelyezett képzésének hallgatói – vett részt. 

A hiánypótló képzést Albert Éva magyarországi pedagógus, mentálhigiénés segítő szakember, 

gyermek gyászcsoportvezető és -képző vezette. Személyes indíttatásból fordultam a gyermekek 

gyászának témája felé – kezdi a beszélgetést Albert Éva. Húsz éve veszítettem el a férjemet, a 

gyermekeink akkor 6, 10, 11 és 12 évesek voltak. Az első időkben teljesen elmerültem a saját 

fájdalmamban, majd észrevettem, hogy mennyire nehéz a gyermekeimnek megbirkózni a 

gyásszal.  

 

Kárpátaljai magyar óvodapedagógusok konferenciája Beregszászban 
2023. május 1. – Kárpátalja 

A jelen krízishelyzet kiútkeresési stratégiái címmel tartott konferenciát a Kárpátaljai Magyar 

Pedagógusszövetség (KMPSZ) a kárpátaljai magyar óvodák pedagógusai és vezetői számára. A 

konferenciának a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. RF KMF) adott otthont 

április 28-án. A KMPSZ megalapításától kezdve kiemelten kezeli az óvodákban dolgozó 

pedagógusok továbbképzését. Az idei konferencia fő témája A stresszhelyzetek kezelése volt. 

„Úgy gondoltuk, fontos, hogy az elmúlt időszakok nehézségeit át tudjuk beszélni és tartsunk 

egy olyan konferenciát, ahol ezeket a kérdéseket meg tudjuk közösen vitatni” – fogalmaztak a 

szervezők. Legyen egy intézmény bármennyire jól felszerelt és felkészült, őket is érik olyan 

stresszhelyzetek, amelyeket kezelniük kell, főleg a háborús körülmények között. 

 

 

 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://life.karpat.in.ua/?p=145753&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/gyermek-gyaszcsoportvezetok-kepzese-beregszaszban/
https://karpataljalap.net/2023/05/01/karpataljai-magyar-ovodapedagogusok-konferenciaja-beregszaszban


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. május 2. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. április 28. – Kossuth Rádió 

 

Európa kulturális fővárosában, Temesváron tartja 16. kongresszusát a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség. Ma délután a meghívottak köszöntő beszédei hangzottak el, szombaton 

kerül sor az elnökválasztásra és több dokumentum megvitatására. A kongresszus 

munkálatainak megkezdése előtt országos önkormányzati konferenciát is tartottak.  

 

Oktatási-nevelési támogatások, pedagógusok, könyvtárosok, újságírók, színészek támogatása, 

valamint a gyermekélelmezés, és a digitális fejlesztés támogatása – ezekre a pályáztatás, és 

elbírálásuk, és sok más szervezési munka. Ez mind a KMKSZ Jótékonysági Alapítvány 

tevékenységi körébe tartozik. A kárpátaljai magyarok támogatásában rendkívül fontos szerepet 

játszó KMKSZ Jótékonysági Alapítvány közel félmillió szociális pályázatot kezelt. Az utóbbi 15 

hónapban jelentőségük és feladatkörük még nagyobb – mondta Gulácsy Géza az Alapítvány 

igazgatója.  

 

Ferenc pápa budapesti látogatására a Kárpát-medence számtalan településéről is sokan 

érkeznek. A csíkszeredai Segítő Mária Gimnázium és a gyimesfelsőloki Szent Erzsébet 

Gimnázium diákjainak egy csoportja ma  kora reggel indult autóbusszal.  

 

Kolozsvárról a Báthory István Elméleti Líceum diákjai és tanárai a katolikus teológia 

hallgatóival közösen indultak el ma reggel  Budapest felé, ahol a Piarista Ifjúsági Találkozó 

résztvevőihez csatlakozva vesznek részt a pápalátogatáson.  

 

A Székelyudvarhelyi Közösségi Alapítvány 11 éve szervez jótékonysági futást Fuss neki 

elnevezéssel. A Székelyudvarhelyi Városi Könyvtár kezdeményezésére a múlt évi rendezvényen 

a kárpátaljai magyar könyvtáraknak gyűjtöttek adományokat. A befolyt összegből megvásárolt 

könyvek a napokban érkeztek meg Beregszászba.  

 

A Szenczi Molnár Alapiskola helytörténeti konferenciájának magyarországi vendégei is voltak. 

Békéscsabáról érkeztek és ajándékot hoztak az iskolának: azt a kézzel írt, fényképekkel 

gazdagon illusztrált krónikát, amelyben dokumentálták az iskola és Szenc életét az 1924 és 

1944 közötti években. Ez a könyv most visszakerül a szenci iskolába, aminek legalább annyira 

örült a városi múzeum igazgatója, Sztresnyák Gábor is, mint az iskola igazgatója, Matus 

Mónika.  

 

Erdélyben koncertezett Ács János, Olaszországban élő, világhírű magyar karmester, zongorista 

Pünkösdi meditációk című oratóriumi előadóestjével. Egyházzenei remekművekből 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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összeállított műsorában 3 fiatal énekművész lépett fel. A marosvásárhelyi Keresztelő Szent 

János templomban tartott telt házas hangverseny záródalát Ács János az erdélyi magyar 

közösségnek ajánlotta. 

 

 

Határok nélkül 
2023. április 29. – Kossuth Rádió 

 

400 éves a csíkszeredai Mikó Vár. A város életében az egyik legfontosabb kulturális intézmény, 

a múzeum, egész éves eseménysorozattal készül. A kétnapos nyitó rendezvényen benépesült a 

várkert és az épület, a gyerekeket korabeli játékok, múzeumpedagógiai foglalkozások, íjászat 

szórakoztatta. A hölgyek a régi magyar hímzés gazdag kincseit csodálhatták meg és tanulhattak 

öltésmintákat, az érdeklődőknek szakemberek mutatták be a kiállításokat.. 

 

Shakespeare: A vihar című színpadi művét közös produkcióként vitte színre a marosvásárhelyi 

Spectrum Színház és a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház. Az előadás bemutatóját 

április 19.-én tartották a marosvásárhelyi Nemzeti Színházban. A darab, valamint a két társulat 

együttműködése, közös munkája időszerű üzeneteket hordoz - mondja a produkció egyik 

beregszászi művésze és az előadás marosvásárhelyi rendezője. 

 

Az Apácai Csere János Egyesület szervezésében kéthetente újabb és újabb tárlatot tekinthet 

meg a közönség a brassói Reménység Háza gyülekezeti termében. Most éppen a Hortobágy 

színpompás világa látható néhány brassói és kolozsvári fotóművész munkáján keresztül, akiket 

Károlyi Gábor debreceni fotóművész hívott meg.  

 

Rejtőzködő irodalom címmel nyílt kiállítás Rejtő Jenőről Magyarkanizsán, a Dobó Tihamér 

Képtárban. Nem egy hagyományos tárlatról van szó, hisz a látogatók egy nyomozásban 

vehetnek részt. Magát az eltűnt írót kereshetik meg a tárlat anyaga között elrejtett 

információtöredékek segítségével. 

  

 

Dr. Bíró Erzsébet a munkácsi Kárpátaljai Megyei Gyermekkórház főorvosa és megbízott orvos-

igazgatója évtizedek óta elismert szaktekintélynek számít Ukrajnában és Magyarországon is. 

Több ezer gyermek gyógyulását segítette már elő pályafutása alatt a doktornő, aki hivatása 

gyakorlása mellett a kárpátaljai magyarok érdekvédelmét is fontosnak tartja. Jelenleg, a 

háború miatt kaotikus ukrajnai körülmények között is a Kárpátaljai Megyei Tanács KMKSZ-es 

képviselőjeként dolgozik a helyi magyar közösség megmaradásáért, fejlődéséért. 
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Határok nélkül 
2023. április 30. – Kossuth Rádió 

 

„Csanád pedig arra az éjszakára tábort ütött egy hegynél, amelyet aztán Oroszlánosnak 

nevezett el. Ajtony meg a Nagyősznek mondott mezőn vert tábort. Mindkét fél őrszemei aztán 

virrasztva fel és alá járkáltak. Csanád pedig álmatlanul töltve az éjszakát, Szent György 

vértanúhoz könyörgött, hogy esdje ki számára az ég Urának segítségét. Fogadalmat is tett, hogy 

ha ellenségén győzelmet arat, az imádság helyén – ahol a földön térdelt – monostort emel a 

tiszteletére. És mikor a felette nagy megerőltetéstől és fáradságtól elnyomta az álom, álmában 

egy oroszlán alakja jelent meg neki; megállt a lábánál és szólt hozzá: »Ember, mit alszol! Kelj 

fel tüstént, fújd meg kürtödet, menj, kezdj ütközetet és legyőzöd ellenségedet.« És mikor 

felébredt, úgy tűnt neki, mintha két ember erejét kapta volna meg.”  - Szent Gellért 14. 

században született latin nyelvű „nagy” legendája meséli el többek között, hogy győzte le 

Csanád Ajtony vezért, és mint lett Gellért a Csanádi egyházmegye püspöke.  

 

A mai Szerbia, Románia és Magyarország határán járunk, a hármas határnál. A Szent György-

kolostor valóban felépült, valószínűleg 1030-ban, a helyet elnevezték Oroszlánosnak. Az 

egyházmegye püspöke, Gellért -  székhelyét a győztes hadvezérről Csanádról nevezte el.  Az 

oroszlánosi monostor mindössze két és fél évszázadig állt, a kun lázadás idején elpusztult. Egy 

századdal később újjáépítették a bencések, és meg is erősítették. Ezt a törökök 1551-ben 

bevették.  

 

Az első régészeti kutatásokat a 20. század elején végezték. Az akkori leletek egy része a szegedi 

Móra Ferenc Múzeumba került. 1996-ban és 2003-ban kisebb ásatásokra került sor, melyek 

során egy épület maradványait és 79 sírt tártak fel. 2004 és 2005-ben egy nagyobb kutatás 

során feltárták a Templomdomb közepén található területet, ahol egy Árpád-kori templom, 

valamint egy későbbi, gótikus templom maradványaira bukkantak. 

 

Napjainkban is folynak ásatások egy szerb-román program keretében, de már az érdeklődő 

nagyközönség megnézheti a leletek egy részét, a múlt héten átadott emlékhely 

kiállítóközpontjában. Üröm volt azonban az örömben, hogy a megnyitóünnepségen a monostor 

magyar vonatkozásairól keveset lehetett hallani. Ezt is megemlítette Pásztor István, a vajdasági 

parlament elnöke, míg Újhelyi Nándor, a törökkanizsai közgyűlés elnöke a kiállítóközpont 

turisztikai lehetőségeit részletezte.  

 

Torockó kegytárgyai címmel kiállítással egybekötött egyháztörténeti előadást szerveztek a 

Torockói Duna Házban, a közmédia 2014-ben megnyitott intézményében, amely azóta  a térség 

legfontosabb magyar kulturális központjává nőtte ki magát.  

Torockó unitárius kegytárgyai igazi egyháztörténeti kuriózumok, a ma használatban lévő 

tárgyaktól kezdve, a több évszázaddal ezelőttiek is megtekinthetők, ezáltal az érdeklődők végig 

követhetik az eklézsia történetét. A több évtizede nem látott kelyhek, kancsók, serlegek és 
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kenyérosztó tálak alkalmi kiállításán, a tárgyak kalandos története is megismerhető. Erről 

beszélt Csécs Márton unitárius lelkész, esperes.  

 

A héten ünnepelte 97. születésnapját Benedek Sándor, a kisiratosiak „Tanárbácsija”. 

Nemzedékek őriznek kellemes emlékeket óráiról, az általa alapított színjátszó körről, 

néptánccsoportól, bálokról, közös kirándulásokról. A ma is aktív Benedek tanár úr állandó 

résztvevője az Arad megyei településen a közösségi rendezvényeknek, mindenütt ott van, ahol 

történik valami. Gyerekkoráról, a viharos iskolai évekről, tanári pályájáról, az elmúlt évtizedek 

Kisiratosáról beszélt a Tanárbácsi.  

Ha május, akkor esküvő! Van, aki évekig tervezi, hogy milyen legyen. Modern, vagy sátoros. 

Rendezvényszervezőt kérjenek fel, vagy vőfély? Egyre keresettebbek a vőfélyek napjainkban. 

Felvidéken a legismertebb, leghíresebb vőfélyekre akár hónapokat is várnak az ifjú párok, 

csakhogy ő vezényelje le a lánykikéréstől a násznép távozásáig az esküvőt és lagzit.  Kocur 

László az egyik legnépszerűbb vőfély. 

 

 

Határok nélkül 
2023. május 1. – Kossuth Rádió 

 

Temesvári plébános, hegyközkovácsi asztalosmester, munkácsi főorvos asszony, felvidéki 

szaktanárok, szakoktatók, tornaljai méhész. Mai műsorunknak ők lesznek a főszereplői. Ma 

olyan emberekről szólunk, akik lelkiismeretesen elvégzett napi munkájukon túl is 

folyamatosan értéket teremtenek, közösséget formálnak. Ma olyan emberek beszélnek 

munkájukról, hivatásukról, akikre saját közösségükben odafigyelnek, akikre hallgatnak az 

emberek. 

  

Május elseje 1955 óta katolikus ünnep is: akkor XII. Piusz pápa május 1-jét Munkás Szent 

József emléknapjává nyilvánította. Munkás Szent József az ácsok, asztalosok, erdészek, 

famunkások, favágók, bognárok, koporsókészítők, kádárok, tímárok védőszentje. A szentről és 

az ünnepről Lehőcz László Szilvágyi Zsolt Temesvár-józsefvárosi plébánost kérdezte. 

  

A nagyváradi várban kerékpártörténeti kiállítás dicséri az Antal család keze munkáját. Antal 

Lajos Hegyközkovácsiban élő asztalos mesterségbeli tudását mi sem bizonyítja jobban, mint 

hogy Leonardo da Vinci tervrajzai alapján eddig már 30-nál is több szerkezetet, gépet keltett 

életre fából. A tehetséges bihari mesterembert Ionescu Nikolett kérte beszélgetésre. 

  

Május elsején ugyan csöndesek a gyárak, s nincs tanítás az ipari munkákra felkészítő 

iskolákban sem, ugyanakkor ez a nap arra is alkalmat ad, hogy felidézzük, hogyan, s miként 

működik ma Felvidéken a szakképzés, s mi az, amivel a termelő vállalkozások vonzóbbá 

akarják tenni a szakember-utánpótlást. 

  

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. május 2. 

 

 

Vajon lehet-e annál jobb munkája valakinek, minthogy beutazza a világot, s közben megkeresi 

a kenyérre valót is? A most következő beszélgetés főszereplői tanárok. A magyarkanizsai 

Vázsonyi Ákos és felesége is nyelvtanár. Családi vállalkozást indítottak, online dolgoznak, és 

közben ide-oda utazgatnak. Jártak már Olaszországban, Svájcban, Németországban és most 

Spanyolországba mennek két hónapra. Digitális nomádként élik az életüket, XXI. századi 

munkavállalók.  

  

A történelmi Gömör – Kishonti területen korábban mintegy 40 faluban foglalkoztak 

fazekassággal. Ma már senki. Történetünk felvidéki főhőse Majoros Jácint megvásárolta 

Lévárton a pusztulásra ítélt egykori katolikus iskola épületét azért, hogy egy magánmúzeumot 

hozzon benne létre a gömöri fazekasság, illetve a méhészkedés emlékére, tisztelegve ezzel 

fazekas, illetve méhész felmenői előtt is. A munka ünnepén a dolgozókkal kiemelten illik 

foglalkozni, ezért Majoros Jácint segítségével a méhek mindennapjaiba is betekintünk. 

 

 

 

Kárpát-medence 
 

2023. április 30. – M1 

 

Petőfi Sándor Általános Iskolák találkozója 

 

Alig van Délvidéknek hagyománytisztelőbb, szakrálisabb múltú kis szeglete, mint a máig 

többségében magyarok lakta Doroszló. A Szabadkai egyházmegye különleges zarándokhelye a 

doroszlói Szentkút, ami a középkor óta ismert kegyhely. Elsősorban a magyarok és a sokácok 

közkedvelt búcsújáró helye, de Bácska és Bánát egyéb katolikus lakói is szívesen jönnek ide. A 

település varázsa népi hagyományvilágában, valamint az ősöktől örökölt viselteben is rejlik, 

ezek a gyökerek táplálják és tartják ma is életben a doroszlóiakat. 

 

Idei első honismereti túráját szervezte meg a Kárpátaljai Nagycsaládosok 

Egyesülete 

 

A Munkács melletti magas dombtetőre kapaszkodik fel a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok 

Egyesületének néhány tagcsaládja. A Kendereskei kilátó az idén először megszervezett 

honismereti kirándulásuk első állomása. A gyönyörű panoráma azonban sokkal többet jelent 

puszta látványnál, hiszen a domb tetején 2004-ben Popovics Béla munkácsi helytörténész 

fedezte fel azt a pontot, ahol Feszty Árpád 1892-ben vászonra vitte a ma Ópusztaszeren látható 

Honfoglalás című panoráma-festmény vázlatait. 

 

 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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Átrepülök hosszában hazámon – Petőfi-buszmustra Felső-Gömörben 

 

Számos magyarországi és felvidéki állomás után érkezett Felső Gömörbe, Rozsnyó főterére a 

Petőfi-múzeumbusz. A Petőfi Irodalmi Múzeum „Átröpülök hosszában hazámon“ című 

vándorkiállítása, amely a Petőfi 200 emlékév alkalmából jött létre és tavaly szeptemberben 

indult útjára. Célja, hogy az anyaországban és a határon túl is minél több érdeklődőhöz jutassa 

el élményszerűen a költő életművét, és mutassa be életútját.  

 

Nagygalambfalvi Kányádi Sándor Általános Iskola 

 

„Vannak vidékek, gyönyörű tájak/ ahol a keserű/ számban édessé ízesül” - írja Kányádi Sándor 

a Vannak vidékek versciklusának Előhangjában. A költő szülőfaluja, Nagygalambfalva ilyen 

vidéken fekszik, iskolája ma az egyik legkorszerűbb tanintézménye Székelyföldnek. Az oktatás 

minden időben fontos volt az itt élők számára. Korábbi írásos emlékünk 1566 május 11.-i 

dátumú, akkori Kaczai Ferenc végrendeletét így írja alá az akkori diák: " Én, galambfalvi Pál 

diák, ki vagyok itt mester. " Aztán az egyházi levéltárban több bejegyzést találunk a 17-18 

században, például érdekesnek találtam, hogy 1743-ban rendelték el azt, hogy a lányok is 

járjanak iskolába. 


